
Sborový dopis kutnohorskému evangelickému sboru 

Velikonoce 2021 
 

Neboť Bůh tak miloval svět, že dal svého jediného Syna, aby žádný, kdo 

v něho věří, nezahynul, ale měl život věčný. (Jan 3,16) 

 

Milé sestry a milí bratři, Velikonoce slavil i Ježíš Kristus se svými učedníky. 

V evangeliích čteme o tom, jak hledali místo, kde by připravili velikonoční večeři, 

i o tom, jak se po večeři přesunuli do Getsemanské zahrady, kde jejich setkání 

ukončil zástup ozbrojenců s meči a holemi v rukou. 

Velikonoce, nebo-li Pascha, je jedním z hlavních Židovských svátků. Židé 

si touto dobou připomínají události biblické knihy Exodus. To, že je Hospodin 

vyvedl z Egypta na svobodu. Stalo se tak v noci, kdy na Egypt dopadla poslední 

rána. Té noci se Izraelci vydali na cestu z domu otroctví do země zaslíbené.  

Také my, křesťané, si o Velikonočních svátcích připomínáme vysvobození. 

Bůh nás vysvobodil z otročení hříchu a okovů smrti. Učinil tak skrze svého syna, 

Ježíše Krista. Jeho nechal zemřít na kříži – za náš hřích a za naši smrt. 

Proč tak Bůh učinil? Proč se musel pro naši záchranu takto snížit? Na tuto 

otázku je mnoho odpovědí. Jedno z nejlepších vysvětlení najdeme u evangelisty 

Jana: Neboť Bůh tak miloval svět, že dal svého jediného Syna, aby žádný, kdo v něho věří, nezahynul, ale měl život věčný.     

Skutečným motivem Božího jednání je láska. Láska k celému světu i ke každému z nás. Ničím nezasloužená a 

nepodmíněná láska schopná i nejvyšší oběti. Bůh si nás tak zamiloval, že se neváhal ve svém Synu pro nás obětovat, 

abychom my mohli žít. 

Tato oběť nebyla marná. Ježíš Kristus nad smrtí zvítězil a třetího dne vstal z mrtvých. Proto můžeme Pánu Bohu 

věřit a nemusíme se tolik bát. Proto můžeme v důvěře a v radosti oslavit i nadcházející Velikonoční svátky.  

Milé sestry a milí bratři, přeji Vám všem pokud možno radostné Velikonoce a dostatek víry a naděje do příštích 

dnů. 

Ondřej Zikmund, Váš farář 

 

Sborový život v pandemii, aneb zpráva o životě sboru za rok 2020 

Do kalendářního roku 2020 jsme vstupovali asi jako do každého jiného roku. Na Nový rok jsme slavili 

bohoslužby s večeří Páně a všechno se zdálo být v pořádku. V průběhu ledna a února nás znepokojovaly zprávy o 

jakémsi viru, který se rychle šířil v daleké Číně. Tou dobou 

nám při bohoslužbách místo kázání zahrála kolínská mládež 

se sestrou farářkou Ondrovou stínové divadlo o stvoření 

světa. Poté se však vir přiblížil do Itálie a na počátku března 

překročil české hranice. V neděli 15. března mělo být 

sborové shromáždění, jenže nebylo. Vláda ČR vyhlásila 

nouzový stav a kostely musely zůstat zavřené. Mám v živé 

paměti, jak jsme se se sestrou kurátorkou domlouvali, kdo 

komu zavolá a vyřídí, že zítra bohoslužby nebudou a dost 

možná ani příští neděli a kdo ví, jak to všechno bude dlouho 

trvat. Bylo to divné období. Však si to jistě pamatujete. 

Bohoslužby, ani jiná sborová setkání nebyly. V neděli jsme 

rozesílali texty bohoslužeb emailem a hodně jsme si telefonovali. Myslím, že loni na jaře jsme si díky častému 

telefonování byli hodně blízcí. Trvalo to do půlky května. Od té doby byly bohoslužby povoleny, ale platilo mnoho 

omezení. Byl omezen počet účastníků při bohoslužbách a vy jste mi tenkrát psali maily a ptali jste se, zda můžete 

v neděli přijít.  



Omezen byl také počet zpěváků. Nejprve nás mohlo zpívat 10, pak 5 a nakonec jsme při bohoslužbách 

poslouchali zpěv Evy a Marty Čablíkových, protože víc nás zpívat nesmělo. Svatou večeři Páně jsme vysluhovali každou 

druhou neděli v měsíci, ale i ta doznala změn. Z pochopitelných důvodů nebylo možné přijímat z jednoho kalicha a 

nahradili jsme jej jednorázovými plastovými kalíšky.  

Jako jedni z mála jsme se loni zapojili do Noci 

kostelů. Program byl jednoduchý – zatroubilo naše 

Consonare a zazpívala příležitostná kapela složená ze 

členů sboru. Vzpomínám si, jak jsme pak seděli ve 

světle zacházejícího sluníčka na schodech kostela a 

povídali si. To bylo moc milé. Poslední květnovou 

sobotu jsme vyrazili na výlet k Velkému rybníku a po 

cestě zpátky opékali buřty na ohništi nad údolím 

říčky Vrchlice. V červnu proběhl už potřetí festival U 

kostela fest. Celý den pršelo, ale podařilo se zajistit 

stany a festival mohl proběhnout. Na festivalu 

zatančily děti, které se scházejí v klubu Archa, 

vystoupili naši trubači a s hudební skupinou 

Svatopluk zazpíval farář Svatopluk Karásek. Byl to jeden z jeho posledních koncertů, protože v prosinci roku 2020 

zemřel. Na závěr festivalu přijela hlídka městské policie a požadovala ukončení produkce, protože už bylo pár minut 

po desáté. Policisté byli velmi vlídní, tak jsme se na chvilku dali do řeči a ukázalo se, že jeden ze strážců pořádku zná 

vystupující kapelu Svatopluk a i jiné kapely a festivaly spjaté s naší církví. Kapela zrovna hrála poslední přídavek, po 

jehož zakončení odjela policejní hlídka i většina návštěvníků festivalu, kterých se navzdory chladnému počasí sešlo 

kolem šedesáti. V létě prožilo několik rodin ze sboru příjemné dny v rekreačním středisku v Chotěboři. Zástupci 

mládeže zase seniorátní mládežnický tábor v Tisu. Léto, které dalo na světovou pandemii na chvilku zapomenout, se 

pomalu chýlilo ke konci. V říjnu jsme ještě přivítali na bohoslužbách sborový zájezd z Hradce Králové. Proběhlo několik 

individuálních brigád. Za zmínku stojí pomoc bratra Lavického, který sám zkrotil džungli, kterou na plotě vytvořilo psí 

víno s břečťanem. Zeleného odpadu bylo tolik, že se pro něj museli bratři Procházkové s velkým valníkem několikrát 

vracet. Potom udeřila další vlna epidemie a my jsme se opět přestali scházet. 

Od podzimu jsme se ale naučili využívat moderní 

technologie a v době, kdy nebylo možné setkávat se osobně, 

jsme se scházeli online. Na internetu probíhaly nedělní 

bohoslužby, náboženství pro děti, biblická hodina pro 

dospělé i porady staršovstva. Samozřejmě třeba bohoslužby 

jsou tímto způsobem značně ochuzeny. Nemůžeme si potřást 

pravicí, společně zpívat, ani si popovídat s hrnkem kávy 

v ruce. Objevily se ale i výhody tohoto způsobu setkávání. Na 

bohoslužbách se objevuje – dokonce pravidelné – několik 

hostů a na biblickou hodinu se také pravidelně přihlašuje 

bratr Šíblo žijící v Rakousku! Ústřední církevní kancelář 

zprovoznila internetovou stránku, kde je možné najít mnoho 

a mnoho nahraných pobožností, úvah, přednášek i písniček - https://soundcloud.com/ecirkev Také náš sbor opravil 

své webové stránky, za což děkujeme Danovi Vančovi. Stánky najdete zde: https://kutna-hora.evangnet.cz/ a zřídili 

jsme také sborový účet na facebooku: https://www.facebook.com/evangelicikutnahora 

Kalendářní rok jsme zakončovali sice v rozvolnění, kdy jsme se mohli scházet v počtu 15 lidí, ale nebylo v našich 

silách nacvičit vánoční divadlo a ani vánoční písně zpívané 15 lidmi nezněly tak, jak jsme zvyklí. Přesto ovšem bylo 

důležité, že jsme mohli vánoční svátky oslavit i bohoslužebně.  



Rok 2020 byl zvláštní rok. Pro mnohé těžký, krutý a smutný. Přesto však bych rád upozornil také na pozitiva, 

která přinesl. Předně to, že jsme jej jako sbor přestáli. Našli jsme způsoby, jak fungovat a jak se scházet a scházíme se. 

A myslím si, že jsme si díky naprosté změně životního stylu, opravdu blíže než dřív. Více si telefonujeme a posíláme 

emaily. Díky všem, kteří roznášejí vytištěné texty bohoslužeb, se modlitby, kázání a informace ze sboru dostanou i těm, 

kteří nemají internet a mnohdy by ze zdravotních důvodů nemohli přijít na bohoslužby i kdyby to bylo možné. 

O budoucnosti nic nevíme, přesto ji však můžeme vyhlížet s nadějí. Vždyť celý svět – jakkoli zavirovaný – a 

každý člověk v něm, je v rukou panovníka Hospodina. A ty ruce pomáhají vstát, dovedou pohladit a nabízejí doprovod 

kdykoli o to budeme stát.       

Zpráva o hospodaření sboru v roce 2020 

Je skvělé, že zprávu o hospodaření za rok 2020 můžeme začít slovy, že jsme zaplatili všechny povinné odvody, 

a ještě nám něco málo zbylo. Jako každý rok byl nejvyšší výdaj, který jsme museli zaplatit, odvod do Personálního fondu, 

tedy jakýsi poplatek za to, že ve sboru může být farář na plný 

úvazek.  V roce 2020 jsme odvedli 149 835,- Kč. V roce 2021 

bude třeba zaplatit 188 372,- Kč. Na repartice seniorátní i 

celocírkevní, což jsou peníze, které platí fungování 

seniorátních a celocírkevních pracovníků a kanceláří, jsme loni 

platili dohromady 34 050,- Kč. V loňském roce také výrazně 

stoupla spotřeba energií, za které jsme platili 109 856,- Kč. 

Celkové náklady v loňském roce činily 394 966,- Kč. Velmi mne 

těší, že v loňském roce opět vzrostl salár. Poslali jste sboru 

196 350,- Kč. Pro zajímavost v roce 2019 sbor obdržel na saláru 

148 650,- Kč. Navyšování saláru je jedna z cest, jak si jako sbor udržet faráře i samostatnost. Z pochopitelných důvodů 

poklesly nedělní sbírky. Celkové výnosy činily v loňském roce 443 953,- Kč. 

Loni jste na tomto místě mohli číst úvahu Magdy Férové o tom, že se všichni můžeme svobodně rozhodnout, 

zda a koho budeme finančně podporovat. Potřebných je kolem nás tolik! Moc si vážím toho, že své peníze věnujete i 

svému sboru. Je to známka toho, že vám na sborovém společenství záleží a že vám jsou naše aktivity sympatické.  

Peněz budeme potřebovat v budoucnu ještě 

hodně. Staršovstvo doufá, že se letos konečně pustíme do 

výměny střešní krytiny nad budovou kostela. Dál bude růst 

výše odvodu do Personálního fondu. Zkrátka: Peněz bude 

potřeba víc a víc. Nevím, zda se nám podaří vybrat za pět let 

na Personální fond. V roce 2026 bychom měli odvést jenom 

na Personální fond cca 395 000,- Kč a o rok později 

435 000,- Kč. Máme však ještě stále trochu času na to 

vymyslet, jak to udělat, aby Boží Slovo mohlo v Kutné Hoře 

v budoucnu znít i díky evangelickému sboru. Pojďme tedy 

dát hlavy jednak dohromady a jednak vzhůru! 

Sbírky 

Ještě jednou bych vám rád poděkoval za to, že na svůj sbor myslíte finančně. Během roku tradičně sbíráme 

peníze také na celocírkevní sbírky, které vyhlašuje naše církev na podporu různých svých činností. V minulém roce se 

osvědčilo sbírání do těchto sbírek pomocí internetového bankovnictví, kdy každá sbírka měla svůj vlastní variabilní 

symbol. V letošním roce to tedy budeme opakovat. 

 

Sborové výnosy

Salár

Hosp. činnost

Dary

Sbírky

Ostatní

Sborové náklady
Odvod do PF

Energie

Služby

Repartice

Spotř. a kancel.
materiál
Ostatní



V čase Velikonoc jsou následující sbírky, do kterých se chceme zapojit: 

• Sbírka na církevní tisk. Z této sbírky je podporován provoz církevních časopisů jako je např. Český Bratr, ale 

také různé katechetické knížky pro děti i dospělé. Variabilní symbol této sbírky je: 1111 

• Sbírka Hlavní dar lásky Jeronýmovy jednoty je sbírka, která bývá vykonávána na Boží hod velikonoční. Výtěžek 

této sbírky je věnován vybranému sboru, který provádí rozsáhlejší opravy svých budov. Loňská sbírka pomohla 

sboru v Hranicích na Moravě, kde rekonstruovali kostel a postavili k němu přístavbu. Sbor v Hranicích na 

Moravě získal 1 103 387,- Kč. Letos podpoříme sbor v Brně – Židenicích, kde budou provádět statické zajištění 

kostela. Variabilní symbol této sbírky je: 2222. 

• Během postního období se náš sbor zapojuje do Postní sbírky pro Diakonii. Její výtěžek letos podpoří 

komunitní školku v Libanonu, kterou navštěvují děti syrských uprchlíků i děti z chudých libanonských rodin. 

Variabilní symbol této sbírky je: 3333. 

• Pokud byste rádi přispěli na provoz našeho sboru, můžete tak učinit formou saláru, který můžete platit 

převodem na sborový účet (Doporučujeme zadat trvalý měsíční příkaz), případně se domluvte s farářem nebo 

jiným členem staršovstva na jiném způsobu platby saláru. Můžete také poslat „náhradu“ nedělní sbírky. 

Takovou platbu označte variabilním symbolem: 4444. 

Všechny platby provádějte na sborový účet, který má číslo: 115-3622630297/0100. 

Sčítání lidu 2021 (vzkaz od Synodní rady ČCE) 

Na přelomu března a dubna začne v České republice sčítání lidu, které probíhá pravidelně jednou za 10 let. 

Také letos bude jeho součástí otázka na náboženskou víru. Je formulována slovy: „Uveďte Vaši náboženskou víru 

(náboženský směr, hnutí, církev nebo společnost, ke které se hlásíte).“ Otázka je sice zařazena jako nepovinná a 

formálně její výsledky k ničemu konkrétnímu neslouží, z minulosti ale víme, že se stanou podkladem pro rozhodování 

státních a veřejných institucí ve vztahu k církvím na příštích 10 let. Proto vás prosíme, ač je údaj dobrovolný a 

nepovinný, abyste kolonku vyplnili. Statistický úřad v instrukcích k formuláři vyzývá, aby lidé vyplňovali název církve 

co nejpřesnějším oficiálním názvem. V případě naší církve je tedy náležitým tvarem Českobratrská církev evangelická. 

Obracíme se také na vás, kteří formálně členy nejste, a přesto se k naší církvi hlásíte, sympatizujete s ní, účastníte se 

některých akcí, máte v ní své přátele… Pokud je to v souladu s vaším přesvědčením, prosíme, vyplňte také v příslušné 

kolonce „Českobratrská církev evangelická“. On-line fáze Sčítání 2021 začíná 27. března a trvá do 9. dubna. Probíhá 

pomocí internetových dotazníků nebo prostřednictvím mobilní aplikace. Pro ty, kdo nevyplní formuláře v digitální 

podobě, navazuje od 17. dubna listinné sčítání, které vrcholí 11. května.  

Velikonoce 2021 

Letošní Velikonoce oslavíme online. Na Velký pátek se sejdeme k bohoslužbám v 17:00 hodin a na Neděli velikonoční 

v 9:00 hodin na adrese: https://meet.jit.si/EvangeliciKutnaHora 

Pravidelný sborový program zůstává také online na stejné adrese jako bohoslužby: 

• bohoslužby – neděle v 9:00 hodin 

• biblická hodina – středa v 17:00 hodin 

• náboženství pro děti – čtvrtek v 15:00 hodin 

Doufáme, že se již brzy budeme moci setkat na bohoslužbách tváří v tvář v našem kostele. Do té doby vám všem 

přejeme Boží požehnání, hodně důvodů k radosti, dostatek naděje a samozřejmě také pevné zdraví! 

 Vaše staršovstvo 
 

Farní sbor ČCE Kutná Hora, Jiřího z Poděbrad 308/4, 284 01, farář: Ondřej Zikmund (tel: 777 605 316), kurátorka: Marta Ouřecká 

(tel: 734 858 535), web: https://kutna-hora.evangnet.cz/, email: kutna-hora@evangnet.cz, číslo účtu: 115-3622630297/0100, IČO: 

46406310 


